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Civil gondolatok a költségvetésről
A 2008-as év végén az idei 
költségvetési koncepció tár
gyalásakor már nyilvánvalóvá 
vált, hogy önkormányzatunk - 
elsősorban az ország nehéz 
anyagi helyzete miatt - igen 
kiélezett helyzetbe került.

Mi, civilek - tekintettel intézmé
nyeink súlyos leromlottságára, az 
évek óta halogatott, de mindig 
elmaradt karbantartásokra és fel
újításokra - csak az intézményi 
felújításokra kiírt pályázatokon 
való részvételt javasoltuk legfel
jebb 20 százalékos önrésszel. A 
képviselőtestület elvben támogat
ta javaslatunkat, de a megszava
zott költségvetésben már csak az 
szerepel, hogy „a költségvetés 
egyes előirányzatai az előirányza
tokban megjelölt célokra pályázati 
önrészként is felhasználhatók”.

A 2009. év költségvetése 
ugyanakkor számol néhány beru
házás városunkat terhelő saját 
részeivel, feladataival.

Ezek egyike a funkcióbővítő 
és városrehabilitációs projekt 
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(IVS), amely egyrészt a Fő utcai 
városkép rehabilitációját, más
részt a városháza bővítését céloz
za. Ennek a közel 700 millió Ft-os 
projektnek 200 millió Ft az önkor
mányzatunkra eső része. Az 
eddigi megállapodások értelmé
ben ebből kb. 100 millió Ft-ra van 
szerződéses biztosítékunk, 
amelyből eddig 60 millió Ft folyt 
be. A további önrész előteremté
se csak rendkívül szoros és taka
rékos gazdálkodás és új, a lakos
ságot terhelő adók bevezetésével 
lehetséges.

Elsőként idén a testület elé 
oktatási intézmények felújítására 
kiírt új pályázati lehetőség került. 
A bölcsőde és az általános iskola 
pályázhatna felújításra és eszköz
beszerzésre 4-4 millió Ft önrész 
mellett 16-16 millió Ft-ra. A 
Művelődési Ház tűzbiztonsága 
miatt pár millió kiadás az idén 
esedékes — és ez csak a kezdet. 
Ezzel szemben az IVS pályáza
tunk még csak az első fordulón 
van túl, de a második fordulóban 
csak akkor vehetünk részt, ha 

előre befektetünk 30-40 millió 
Ft-ot, de a támogatás végleges 
elnyerése bizonytalan.

A civilek koncepciójában a 
beruházások első helyén az intéz
mények felújítása állt, lett légyen 
ez saját erős vagy támogatott 
beruházás. A költségvetés előké
szítése során kifogásoltuk, hogy 
az iparűzési adó tervezési szintje 
túl magas - a tavalyi 99 százalé
ka! - és éppen ez volt a könyv
vizsgáló egyik kifogása is a költ
ségvetés kapcsán, a másik pedig 
- milyen véletlen - az, hogy nincs 
nevesített kiadás betervezve az 
intézmény-felújítások számára.

Mindamellett úgy látjuk, hogy 
a városiasabb összkép megterem
tése valóban fontos, ám nem 
megkerülhető, hogy a jelenlegi 
bizonytalan helyzetben a priori
tási sorrendet át kellene gondol
ni...

A másik nagy beruházás a 
szennyvízcsatorna-hálózat fej
lesztés és egy új szennyvíztisztí
tó mű felépítése lenne, amire 
már évek óta készülünk a Délbuda 
Konzorciummal és pályázatunk 
előkészítése állami támogatás
ban is részesült. A teljes beruhá
zási összeg 3 milliárd körüli, 
amelyből kb. I milliárd Ft önrészt 
kell vállalnunk. Ezen önrész egy
részt a hálózatfejlesztés révén az 
érintett lakosságot (Makkosmária, 
iil. Nagyszénászug), másrészt a 
csatornatisztító mű beruházásá
ból több százmillió az önkor
mányzatot érinti. Nagy kérdés, 
honnan tudjuk ezt előteremteni. 
Ennek hiányában ez a projekt 
nem is szerepel a költségvetés
ben. A város a 2006-2008 évek
ben felvett hitelekkel bőven 
kimerítette hitelfelvételi korlát
ját, így új hitel felvételéről szó 
sem lehet. Ugyanakkor az, hogy 
„egy tál lencséért” eladjuk váro
sunk jövőbeni lehetőségeit, 
azzal, hogy elkapkodott, elha
markodott elkötelezettségekbe 
megyünk bele, megint csak nem 
járható út.

A költségvetés tervezésekor, 
szerintünk az egyik leglényege
sebb szempont a valós tényada
tokon alapuló számítások. 
Különösen így van ez, a jelenlegi 
túlfeszített szituációban. Régi 
szólásunk értelmében mondhat
nánk, az ördög a részletekben 
rejlik... A megbeszélések, egyez
tetések folyamán kértük a hivata

lunkat, tegyenek számunkra meg
ismerhetővé néhány, megtakarí
tási lehetőséget tartalmazó ada
tot (pl. gépkocsi költségtérítés és 
hivatali használat, telefon korlát
lan használat). Sajnálatos módon 
a költségvetés megszavazásáig 
adósak maradtak ezzel. Eközben 
olyan bevételnövelő javaslataink
kal, mint a fizetős parkolási rend 
sürgős bevezetése - amire konk
rét javaslatot is adtunk - és az 
átmenetileg szabad pénzeszkö
zök lekötése, két ellenállást is le 
kell még küzdenünk: a képviselő
testületben az újtól való idegen
kedést, a hivatalban a feladat 
elhárítását.

Ugyanakkor az is aggasztó és 
elgondolkoztató, hogy a végső 
költségvetési változat beterjesz
tése értelmezésünk szerint sem 
formailag, sem tartalmilag nem 
felelt meg az államháztartási tör
vény vonatkozó passzusainak 
csakúgy, mint saját SZMSZ- 
ünknek. Úgy véljük, hogy a pon
tos tervezés és „kivitelezés” jópár 
későbbi félreértésnek veheti ele
jét. Gondoljunk csak bele! Mennyi 
felesleges találgatásnak adhat 
alapot az, hogy az előző évről 
áthozott készpénz vagyonunk 
feladatokkal megterheltségével 
sem lehetünk mindezidáig tisztá
ban.

Nyilvánvaló, hogy egy ennyi
re vészterhes év elébe nem néz
hetünk anélkül, hogy a közeljövő
ben érdemi újragondolás céljából 
a költségvetésünket ne tárgyal
nánk újra. Addig is, amíg erre sor 
kerül - az ígéretek szerint már 
április második felében -, nagyon 
fontos lenne megismerni 
Budakeszi polgárainak vélemé
nyét a tervezett nagy beruházá
sokkal, az új adónemekkel kap
csolatban.

Még egyszer hangsúlyozni 
szeretnénk, nehogy félreérthesse 
bárki is, egy pillanatig sem gon
doljuk, hogy ezekre a projektekre 
ne lenne égető szükség. De nem 
gondoljuk azt sem, hogy az elemi 
fontosságú intézmény felújítások 
ezekkel szemben „kijátszhatóak” 
lennének. Viszont tisztán kell 
látni az árat, amit ezen nagy pro
jektek megvalósításáért mindany- 
nyiuknak fizetni kell. Valljuk, ilyen 
súlyú döntéseket csak a nagy 
nyilvánosság előtt és széles kon
szenzus alapján lehet meghozni.

Civil képviselők


